

وزارة التعليم العالي و البحث العلمي

جامعة الشاذلي بن جديد الطارف

كلية العلوم السياسية و الحقوق

قسم الحقوق

المستوى = سنة أولى ليسانس

المقياس = مصطلحات انجليزية

السداسي = الثاني

الأستاذة = قصاب بشرى

محاضرات مجمعة مصطلحات قانونية انجليزية

محاضرة رقم 01 مصطلحات قانونية

Word	Translation
النظام الاقتصادي	Economic system
علاقات الإنتاج	Production relations
الملكية الاجتماعية	Social ownership
انهيار النظام البدائي	Primirative system collapse
الرق	Slavery
النظام الإقطاعي	Feudal system
إنتاج السلع و الخدمات	Goods and services production
استقرار الأسعار	Price stability
تحسين الميزان الخارجي	External balance improvement
النمو الاقتصادي	Economic growth
خلق المنفعة	Creat benefit
الادخار	Savings
الموارد البشرية	Human resources
الموارد المنتجة	Productive resources
الثمن العادل	Fair price

تعريف الاقتصاد السياسي

ظهر الاقتصاد السياسي كوصف لأسلوب تنظيمي يهدف إلى الرفع من المستوى المادي للسكان .و يقصد بالاقتصاد السياسي دراسة البشرية في شؤون حياتها العادية ويدرس النشاط الفردي و الجماعي الذي يكرس لتحقيق و استخدام الشروط المادية للرفاهية .

Political economy

It is emerged as description of an organizational method aimed at raising the material level of the population .political economy means that study of humanity in the affairs of its ordinary life and studies individual and collective activity devoted to achieving and using the material conditions for well-being.

المجالات التي يدرسها الاقتصاد السياسي

- السياق التاريخي لعلم الاقتصاد
- النظريات و الأفكار و المفاهيم الأساسية لعلم الاقتصاد
- المدارس الاقتصادية الكبرى التي ساهمت في تأسيس و تطوير علم الاقتصاد
- رواد علم الاقتصاد

Areas studied by political economy

- Historical context of economics
- Basic theories, ideas, and concepts of economics
- Major economic schools that contributed to the establishment and-development of economics
- Pioneers of economics

السياسة الاقتصادية

هي مجموعة من القرارات و الأفعال و التصرفات التي تقوم بها الدولة وهي بصدد التدخل في الحياة الاقتصادية. تعدد أهداف السياسة الاقتصادية من نظام اقتصادي إلى آخر ومن بلد إلى آخر ولكن من أهمها نذكر

- إنتاج السلع و الخدمات

- تقليص الفقر

-تحسين مستوى المعيشة للإفراد

- تحقيق الرفاهية

- تحسين الدخل

- إيجاد فرص العمل

- تحسين الميزان الخارجي

- استقرار الأسعار

Economic policy

It is a set of decisions, actions and behaviors undertaken by the state while it is in the process of interfering in economic life.

The objectives of economic policy vary from one economic system to another and from one country to another but among the most important of them we mention

Production of goods and services

Reducing poverty

Improving individual's living standards

Achieving well-being

Improving income

Finding job opportunities

Improving external balance

Price stability

محاضرة رقم 02 مصطلحات قانونية

Word	Translation
الشرائع السماوية	Heavenly laws
التشريع الإسلامي	Islamic legislation
الربانية	Godiness
الشمولية	Holism
الثبات و المرونة	Stability and flexibility
الجزاء الدنيوي و الآخروي	Earthly and hereafter punishment
التصديق و التفضيل	Ratification and preference
التدبر	Contemplation
السنة النبوية	Sunnah
الإجماع	Consensus
القياس	Measurment
المصالح المرسلة	Sent interest
العرف	Custom
الاستصحاب	Accommodation
الاستحسان	Approval
سد الذرائع	Paying pretexts
براءة الذمة	Clearance

تعريف الشريعة

يراد بها جميع الأحكام التي شرعها الله عز وجل لعباده عن طريق رسول من رسله وسميت تلك الأحكام شريعة لاستقامتها وعدم اعوجاجها و الشريعة الإسلامية نسبة إلى الإسلام هي الأحكام التي شرعها الله لعباده عن لسان محمد صلى الله عليه و سلم

Definition of sharia

It is all the ruling that god almighty has legislated for his servants through one of his messengers .these rulings are called sharia law due to their straightness and lack of distortion .islamic sharia in relation to islam are the ruling that god has legislated for his servants on the tongue of Muhammad may god bless him and grant him peace

أحكام الشريعة الإسلامية

- أحكام اعتقادية = وهي المتعلقة بذات الله تعالى و صفاته و بالإيمان به و برسله و اليوم الآخر وما فيه من حساب و ثواب و عقاب
- أحكام أخلاقية = و هي الأحكام المتعلقة بالفضائل كالصدق و الوفاء و الصبر و الأمانة
- أحكام عملية = و هي الأحكام المتعلقة بأعمال الإنسان كالعبادات و المعاملات

Provisions of islamic sharia

- Ruling of belief : which are related to the essence of god almighty and his attributes and to belief in him ,his messengers and the last day and what it contains of reckoning and punishment.
- Moral rulings: which are related to virtues such as honesty ,loyalty , patience
- Practical rulings: which are related to human actions such as acts of worship and transactions

خصائص الشريعة الإسلامية

- الربانية = مصدر الشريعة هو الله تعالى
- الشمولية =
- من حيث الزمان = الشريعة لا تقبل نسخ
- من حيث المكان = الشريعة لأتحددها حدود جغرافية
- من حيث الإنسان = الشريعة تخاطب جميع الناس
- التيسير ورفع الحرج

Charactiristics of islamic law

- Godliness : the source of sharia Law is god almighty
- Universality

In terms of time : sharia does not accept copies

In terms of location : sharia law is not bound by geographical boundaries

In terms of humanity sharia addresses all people

Facilitation and relief of embarrassment

محاضرة رقم 03 مصطلحات قانونية انجليزية

Word	Translation
السلطات العامة	Public authorities
نظام المجلس الواحد	Single Council system
السلطة التشريعية	Legislative authority
السلطة التنفيذية	Executive authority
السلطة القضائية	Judiciary
نظام الحكم الفردي	Individual government system
نظام الحكم الجمهوري	Republican government system
البيعة	Allegiance
نظام الحكم الديمقراطي	Democratic government system
الديمقراطية النيابية	Representative democracy
الفصل بين السلطات	Separation of powers
ثنائية الجهاز التنفيذي	Dual executive system
المجلس الاتحادي	Federal council
المجلس الشعبي الوطني	National people's assembly
الهيئات الاستشارية والتنسيقية	Advisory and coordination bodies
الإدارة المركزية	Central administration

السلطات العامة في الدولة

تنقسم إلى ثلاثة هيئات

1 – **السلطة التشريعية** = من أهم السلطات القائمة في الدولة تختلف تسميتها من دولة إلى أخرى قد تسمى برلمان أو كونغرس أو مجلس نيابي من أهم اختصاصاتها سن القواعد القانونية للدولة .

2 – **السلطة التنفيذية** = يقصد بها كل الموظفين الذين يشاركون في تنفيذ القوانين بدا من رئيس الدولة حتى آخر موظف في السلم الإداري للدولة

3 – **السلطة القضائية** = ثالث السلطات الموجودة في الدولة و تتمتع بخصوصية من حيث التنظيم و الاختصاص

Public authorities in the state

It is divided into three bodies

1 – legislative authority: is one of the most important authorities existing in the state .its name varies from one state to another which may be called parliament, congress, or representative council one of its important power is the legal rules of the state .

2 – Executive authority: means all employees who participate in implementing laws, starting from the head of state until the last employee in the state's administrative ladder

3- The judicial authority : the third authority in the state and enjoys specificity in terms of organization and jurisdiction.

مفهوم المجلس الواحد

يقصد بها أن يتولى السلطة التشريعية مجلس واحد فيكون هيئة واحدة متجانسة من حيث التكوين فلا يعترى تنظيمه التنوع في الأسس القانونية التي يقوم عليها فغالبا ما يطرح نظام واحد كالانتخاب مثلا .

The concept of one Council

It means that the legislative authority is assumed by one council so that it is one homogeneous body in terms of composition, and its organization is not characterized by diversity in the legal foundations on which it is based .a one system is often processed like elections

نظام المجلسين

لقد جرى العرف على تسمية المجلس الثاني بالمجلس الأعلى وان قلت اختصاصاته عن اختصاصات المجلس الأول الذي يطلق عليه المجلس الأدنى.ولعل هذا راجع إلى الطابع الارستقراطي لهذا المجلس في بريطانيا وهي بلد النظام البرلماني العري ويرجع الأخذ بنظام المجلسين إما إلى أسباب تاريخية كما هو الشأن بنسبة لمجلس اللوردات البريطاني أو أسباب تتعلق بالشكل الفدرالي للدولة كما حدث في الولايات المتحدة الأمريكية باستحداث مجلس

الشيوخ للتوفيق بين وجهات نظر الدويلات الداخلة في الاتحاد وقد يرجع إلى المفاضلة و
الترجيح بالمزايا

Bicameral system

It has been customary to call the second council the supreme council even if its power is less than those of the first council .which is called the lower council perhaps this is due to the aristocratic nature of this council in Britain which is a country with a naked parliamentary system. the adoption of the two chamber system is due either to historical reasons as is the case with the British house of lords, or reasons related to the fatalist form of the state as happened in the united states of America with the creation of the senate to reconcile the views of the mini states participated in the union may be due to comparison or weighting of advantages

محاضرة رقم 04 مصطلحات قانونية انجليزية

Word	Translation
نظرية الحق	Theory of right
نظرية المصلحة	Interst theory
الحقوق السياسية	Political rights
الحقوق المدنية	Civil rights
الحقوق العينية	Real rights
حق الملكية	Copyright
حق الانتفاع	Usufruct
حق الارتفاق	Easment right
حق الرهن	Mortgage right
حق الامتياز	Franchising
الحكم بالفقدان	Judgment of loss
الاسم التجاري	Trade name
مجهول النسب	Parantage unknwon
الذمة المالية	Financial disclosure
قرابة النسب	Close kinship
الأهلية	Eligibility
محل الحق	Right place

أنواع الحقوق

يتمتع الأفراد بحقوق كثيرة و متنوعة تنقسم إلى حقوق سياسية و حقوق مدنية .

1 - الحقوق السياسية

هي تلك الحقوق التي تثبت للفرد باعتباره عضوا في جماعة سياسية معينة لتمكينه من المشاركة في حكم هذه الجماعة أو المساهمة في إدارة شؤونها كحق الانتخاب و حق الترشح وحق تولي الوظائف العامة . وهذه الحقوق ينظمها القانون العام و على الأخص القانون الدستوري ولهذا تسمى هذه الحقوق أيضا بالحقوق الدستورية وهذه الحقوق هي واجب و حق كل واحد فهي الحقوق التي يتمتع بها المواطن دون الأجانب . فالجنسية هي معيار ثبوت تلك الحقوق وتقابل هذه الحقوق واجبات . كواجب الخدمة الوطنية و الدفاع عن الوطن و الولاء له

خصائص الحقوق السياسية

- تقتصر على المواطنين فقط دون الأجانب

- لا تثبت الحقوق السياسية للمواطنين بصورة مطلقة .

- لا تقوم الحقوق السياسية بمال فهي حقوق غير مالية لا يجوز التصرف فيها أو التنازل عنها

Types of rights

Individual enjoy many and varied rights that are divided into political and civil rights

1 – Political rights

They are granted to individuals as a member of specific political group to enable him to participate in the governance of this group or to contribute to the management of its affairs such as the right to vote to right to run for office and the right to hold public office .these laws are regulated by public law especially constitutional law which is why these rights are also called constitutional rights. These rights are the duty and right of every person as they are the rights that citizens enjoy rather than foreigners. Nationality is the criterion for establishing these rights and they are corresponding to duties such as the duty of national service, defense of the homeland and loyalty to it.

Characteristics of political rights

- It is limited to citizens only
- The political rights of citizens are not established absolutely
- Political rights are not based on money they are non-pecuniary rights that cannot be disposed or waived.

2 – الحقوق المدنية

سميت بالمدينة تمييزا لها عن الحقوق السياسية بحيث تختلف عنها لكونها يتمتع بها كل من الوطني و الأجنبي على السواء تنقسم إلى

١ - الحقوق المدنية العامة = تعرف بالحقوق الشخصية أو حقوق الإنسان وهي تثبت للإنسان باعتبارها من مقومات شخصيته و آدميته مثل الحق في الحرية.حماية سلامته الجسدية.صيانة شرفه.الحق في المساواة أمام القانون و الحق في التقاضي

ب- الحقوق المدنية الخاصة= تنقسم بدورها إلى قسمين

* حقوق الأسرة

* الحقوق المالية = حيث تنقسم إلى الحقوق العينية .الحقوق الشخصية و الحقوق الذهنية

2 – civil rights

It is called civil to distinguished from political rights ,as it differs from it because it is enjoyed by both citizens and foreigners alike it is divided into

- a- **General civil rights:** known as personal rights or human rights which are established for a person as one of the components of his personality and humanity .such as the right to freedom and life. Protecting his physical integrity maintaining the right to equality before the law and the right to litigation
- b- **Special civil rights :** it is divided into two parts
 - *Family rights
 - *Financial rights: they are divided into real rights, personal rights, and mental rights

محاضرة رقم 05 مصطلحات قانونية انجليزية

النشاط الاقتصادي

يتكون النشاط الاقتصادي من مجموعة من العناصر نذكر منها

- 1 – إنتاج = لما كانت الموارد الاقتصادية لا توجد في حالة تجعلها صالحة للإشباع مباشرة فلا بد من تدخل الجهد الإنساني عن طريق الإنتاج وهو الجهد الإنساني المبذول لتحويل الموارد بما يجعلها قادرة على إشباع الحاجات أي قدرة على المنفعة بما يضمن علاقة بين عناصر الإنتاج ومحصلة الإنتاج من خلال المزج بين عوامل الإنتاج المختلفة .
- 2 – الاستهلاك = هو استعمال السلع و الخدمات بقصد إشباع الحاجات مباشرة تحقيقا للمنفعة وقد يكون الاستهلاك خاصا لإشباع الحاجات الفردية أو عاما يشبع الحاجات العامة
- 3 – التوزيع = إذا كانت عملية الإنتاج تعطي سلع و خدمات وتحقق قيمة مضافة توزع بين المنتجين في شكل أجور و فوائد وحصص معينة
- 4 – الادخار = هو الجزء من الدخل الذي لا ينفق على الاستهلاك و بالتالي فهو تأجيل الاستهلاك . وقد يكون الادخار فرديا أو حكوميا ويتأثر بعوامل اقتصادية مثل مستوى الدخل و سياسة الدولة في مجال الضرائب.
- 5 – الاستثمار = يقصد به الإضافة إلى ثروة البلد الإنتاجية لكي تستخدم في الفترات القادمة و يتكون من رأس المال و مخزون السلع و المنشآت و الآلات .

The economic activity

Economic activity consists of a set of elements including:

- 1 – **production:** since economic resources does not exist in a state that makes them suitable for direct satisfaction, human effort must intervene through production, which is the human effort made to transform resources in a way that makes them capable of satisfying needs that is capable of benefit in a way that ensures a relationship between the elements of production and the outcome of production through the combination of different factors of production
- 2 – **Consumption:** is the use of goods and services with the intention of directly satisfying needs in order to achieve benefit .consumption

may be private to satisfy individual's needs or general to satisfy public needs.

3 – Distribution: if the production process produces goods and services and achieves added value it is distributed among producers in a form of wages, benefit and certain shares

4 – Saving: is the part of the interior that is not spent on consumption and therefore postpones consumption. Saving may be individual or governmental and is affected by economic factors such as: level of income and the state's policy in the field of taxes

5 – Investment: means adding to the country productive wealth so that it can be used in the coming periods and consist of capital and the stock of goods facilities and machinery

القوانين الاقتصادية

يسعى الإنسان دائماً لاكتشاف القوانين التي تحكم الظواهر المحيطة به وإدراكها من أجل استخدامها في تأمين حاجاته و تلبيتها . وهذه القوانين عبارة عن العلاقات الضرورية و الجوهرية القائمة بين العمليات التي تحدث في الحياة الاقتصادية . تتميز القوانين الاقتصادية بمجموعة من الخصائص =

- تتميز بطابعها الموضوعي و دور الإنسان في وضعها و اكتشافها

- مستوى و درجة تحقيق القوانين الاقتصادية

- تتميز بطابعها التاريخي الانتقالي

Economic laws

Human always seeks to discover and understand the laws that govern the phenomena surrounding him in order to use them to secure and meet his needs. these needs are the necessary and fundamental relationship that exist between the processes that occurs in economic life. These laws are characterized by a set of characteristics

- It is distinguished by its objective nature and the human role in developing and discovering it

- The level and degree of realization of economic law
- It is distinguished by its transitional historical character

مصادر التشريع الإسلامي

- 1 – القرآن الكريم = كلام الله المنزل على سيدنا محمد صلى الله عليه و سلم بواسطة جبريل عليه السلام باللسان العربي المبين المتعبد بتلاوته المعجز بلفظه و معناه المنقول إلينا بالتواتر المبدوء بسورة الفاتحة و المختوم بسورة الناس
- 2 – السنة = ما اثر عن النبي صلى الله عليه وسلم من قول أو فعل أو تقرير أو صفة خلقية أو خلقية أو سيرة سواء كان قبل البعثة أو قبلها
- 3 – الإجماع = اتفاق المجتهدين من امة محمد عليه السلام عن أمر من الأمور في عصر غير عصر الرسول .
- 4 – القياس = رد الفعل إلى الأصل في الحكم بعله تجمعهما وينقسم إلى ثلاثة أقسام قياس علة و قياس دلالة و قياس شبهة

Sources of islamic legislation

1 – the Quran : the word of god revealed to our master Muhammad may god bless him and grant him peace through Gabriel peace be upon him in the clear Arabic language worshiped through its miraculous recitation of its wording and meaning conveyed to us in frequent transmission beginning with surat el fatiha and ending with surat el nas .

2 – sunnah: what has been traced on the authority of the prophet may god bless him and grant him peace in terms of words actions and statements moral or ethical characteristics , or conduct whether it was after or before the mission

3- consensus: agreement of the scholars of the nation of Muhammad peace be upon him regarding a matter in an era other than the era of the messenger

4 – Analogy: reaction to the original in the ruling with a reason that unites them and is divided into three sections: significance analogy, cause analogy and suspicion analogy

محاضرة رقم 06 مصطلحات قانونية انجليزية

أنواع النظم السياسية

نظام الحكم الفردي = يتميز هذا النظام بان السلطة العليا في الدولة يمثلها أو يمارسها شخص واحد و يسمى الملك أو السلطان أو الأمير أو الإمبراطور و يبقى في السلطة مدى حياته حيث يستمد سلطته عن طريق الإرث أو بالاستناد إلى النظريات التيقراطية

نظام الحكم الجمهوري = هو النظام الذي يجري فيه انتخاب رئيس دولة لمدة محددة و يسمى رئيس الجمهورية و تختلف طريقة انتخاب رئيس الجمهورية من دولة إلى أخرى

نظام البيعة في الإسلام= الإسلام هو دين و دولة يرى بعض الفقهاء أن القرآن نص صراحة على إلزام الجماعة بإقامة دولة ووجوب إقامة هيئة من داخل المجتمع الإسلامي للتولي سلطة الأمر و النهي وهي سلطة الحكم

Types of political Systems :

Individual government system: this system is characterized by the fact that the supreme authority in the state is represented or exercised by one person who is called the king, sultan, price, or emperor .he remains in power throughout his life as he derives his authority through authority inheritance or based on theoretic theories

Republican system of government: is the system in which head of state is elected for a specific period and is called the president of the republic .the method of electing the president varies from one country to another

The system of allegiance in Islam: Islam is a religion and state .some jurists believe that the Quran explicitly stipulates the obligation of the group to establish a state and the necessity of establishing a body from within the Islamic community to assume the authority of command and prohibition which is the authority of rule.

التصرفات القانونية

التصرف القانوني هو كل إرادة تتجه إلى إحداث أثر قانوني وهو قد يتم بإرادتين وهذا هو العقد وقد يتم بإرادة واحدة وهذه هي الإرادة المنفردة. التصرف القانوني هو اتجاه الإرادة إلى ترتيب آثار قانونية يقصدها الأشخاص أي توافر الإرادة التي يعتد بها القانون

أنواع التصرف القانوني

تنقسم التصرفات القانونية إلى قسمين أساسيين هما العقد و الإرادة المنفردة

1 – العقد = هو اتفاق يلتزم بموجبه شخص أو عدة أشخاص نحو شخص أو عدة أشخاص آخرين بمنح أو فعل أو عدم فعل شيء تنقسم العقود إلى عدة تقسيمات فنقوم تارة على أساس تكوين العقد فيقسم إلى عقد رضائي و عقد شكلي و عقد عيني وتارة تقوم على أساس الآثار المترتبة عن العقد فينقسم إلى عقد ملزم لجانبين و عقد ملزم لجانب واحد

2 – الإرادة المنفردة = هي إرادة شخص واحد فتختلف في هذا عن العقد الذي يقوم على تطابق إرادتين فهي تصرف قانوني من جانب واحد. وقد تؤدي إلى إسقاط حق شخصي.

Legal actions

Legal action is every will that tends to produce a legal effect and it may be done with two wills and this is the contract or it may be done with one will and this is the single will. Legal action is the direction of the will to arrange legal effects intended by people that is the availability of the will that the law takes into consideration

Types of legal action

Legal actions are divided into two basic parts: the contract and the individual will

1 – contract: is an agreement under which a person or several people commit to another person or several people by granting, doing or not doing something. contracts are divided into several divisions. sometimes they are based on the formation of the contract so they are divided into a consensual contract, real contract, and sometimes they are based on the consequences of the contract are divided into a contract binding on both sides and a contract binding on one side

2 – Single will: it is the will of one person and it differs in this from a contract that is based on the identity of two wills as it is a legal act by one side and may lead to the cancellation of a personal right

The use of right

It is a power transferred to the holder of the right and it is the function prescribed for the right .which is essentially social function .law does not protect the right unless it adheres to the limits of this function

The use of the right can be defined as a function that the law establishes for the right and protects it providing that it does not insist on others.

Pictures of using the right

Forms of using right according to material standard

1 – Total use and partial use: total use means the enjoyment of the right holder with all the power transferred to him .but in partial use the right holder enjoy a single element of right

2 – The legitimate use and the unlawful use of the right : legitimate use is to exercise the right within the limits permitted by law , where the right is considered legitimate when the owner used it legally .as for the illegal use of the right it occurs by exercising the right in a manner not permitted by law

Forms of using the right according to organic standard

1 – Direct use of the right: where it means the personal exercise of the right by force of law when it comes to special types of the right such as rights inherent of the personality

2 - Indirect use of the right: it occurs through the exercise of it by others. A third party means every person who exercises the power to use it in place of the right holder

The economic problem

Economic problem in economy causes the multiplicity of human needs and their continuous increases in the light of scarcity and limit economic resources available that are used to satisfy those needs

If these means are not assumed to be infinite it follows that –the resources available in society is not sufficient to meet these needs , which forces to economize on use resources .hence the economic problem arises , which is the problem of scarcity the subject of political economy that is the scarcity of goods and services that satisfy the desire of individuals

Investments determinants

Saving

Consumption

Interest rate

Marginal capital adequacy

Technological improvement

Investor expectations and profits

Economic policy

Business environment

استعمال الحق

هو سلطة مخولة لصاحب الحق . وهو الوظيفة المقررة للحق وهي في الأساس وظيفة اجتماعية ولا يحمي القانون الحق إلا إذا التزم بحدود هذه الوظيفة.

يمكن تعريف استعمال الحق بأنه وظيفة يقررها القانون للحق و يحميها شريطة عدم الإضرار بالغير

صور استعمال الحق

صور استعمال الحق حسب المعيار المادي =

1 – الاستعمال الكلي و الاستعمال الجزئي = يقصد بالاستعمال الكلي تمتع صاحب الحق بكافة السلطات المخولة له. اما في الاستعمال الجزئي فيتمتع أصحاب الحق بعنصر وحيد من عناصر الحق

2 – الاستعمال المشروع و الاستعمال غير المشروع للحق = يكون الاستعمال المشروع للحق بممارسة الحق في الحدود التي يسمح بها القانون. حيث يعتبر الحق مشروعاً إذا استعمله صاحبه بطريقة قانونية. أما الاستعمال غير المشروع للحق فيكون بممارسة الحق بشكل لا يسمح به القانون

صور استعمال الحق حسب المعيار العضوي

1 – الاستعمال المباشر للحق = حيث يقصد به الممارسة الشخصية للحق بقوة القانون عندما يتعلق الأمر بأنواع خاصة من الحقوق كالحقوق الملازمة للشخصية

2 – الاستعمال غير المباشر للحق = يكون الاستعمال غير المباشر للحق عن طريق ممارسة الغير له ويقصد بالغير كل شخص يمارس صلاحية الاستعمال مكان صاحب الحق.

المشكلة الاقتصادية

تظهر المشكلة الاقتصادية في الاقتصاد بسبب تعدد الحاجات الإنسانية و تزايدها بصورة مستمرة في ظل ندرة و محدودية الموارد الاقتصادية المتاحة و التي تستخدم في إشباع تلك الحاجات

و للما كانت هذه الحاجات تصنف بأنها غير نهائية مما يترتب عليه أن الموارد الموجودة في المجتمع غير كافية لمقابلة هذه الحاجات الأمر الذي جبرنا على الاقتصاد في استعمال الموارد ومن هنا تظهر المشكلة الاقتصادية و هي مشكل الندرة موضوع الاقتصاد السياسي أي ندرة السلع و الخدمات التي تشبع رغبات الأفراد .

محددات الاستثمار

الادخار

الاستهلاك

سعر الفائدة

الكفاية الحدية لرأس المال

التقدم التكنولوجي

توقعات المستثمرين و الأرباح

السياسة الاقتصادية

بيئة الأعمال